
Η ΔΕΑ γράφει ιστορία η οποία, αν την 
επιτελέσει σωστά, θα μπορεί να βοηθή-
σει και τη γύρω περιοχή που έχει πάρα 
πολλές συρράξεις και προβλήματα.  Aυ-
τό υποστηρίζει ο Ελληνοκύπριος εκπρό-

σωπος στη Διερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων Νέστο-
ρας Νέστορος. Θυμίζει ότι από την ημέρα που ξεκίνησε 
το πρόγραμμα της ΔΕΑ το 2006 μέχρι σήμερα, από τον 
επίσημο κατάλογο με 1.508 Ελληνοκύπριους και 493 
Τουρκοκύπριους έχουν ταυτοποιηθεί 430 Ελληνοκύπριοι 
και 134 Τουρκοκύπριοι. Παρά το γεγονός ότι το 2014 ήταν 
η πιο επιτυχής χρονιά με την ταυτοποίηση 157, εντούτοις 
μόνο 65 ανευρέθηκαν και κρούει τον κώδωνα του κινδύ-
νου λέγοντας ότι πρέπει να εντείνουμε τις προσπάθειες 
να βρούμε πληροφορίες, αλλιώς το θέμα των αγνοουμέ-
νων θα μπει σε περιπέτειες. Μιλώντας για τις μετακινή-
σεις οστών τονίζει ότι προσπαθούν να βρουν μάρτυρες, 
να εντοπίσουν νέα στοιχεία. Αποκαλύπτει ότι η ΔΕΑ 
ετοιμάζεται να εκδώσει ένα βιβλίο μέσα από τα βιώματα 
των επιστημόνων και συγγενών καταγράφοντας τη με-
γάλη αξία της ζωής. 

-Πώς νιώσατε όταν διαβάσατε έξω από τη Βουλή το 
πλακάτ των Ασσιωτών«Θέλω να κηδεύσω τον πα-
τέρα μου, όχι την έκθεση DNA»; 
-Επιμονή. Είναι μια πολύ σωστή θέση και πρέπει να 
συνεχίσω να εργάζομαι για να έλθει το ποθητό για 
όλους αποτέλεσμα. Δεν είμαι ικανοποιημένος προσω-
πικά αλλά ούτε ως Διερευνητική Επιτροπή με τα οστά 
που έχουμε παραδώσει σε διάφορες οικογένειες, διότι 
πέραν των περιπτώσεων των Ασσιωτών υπάρχουν 
άλλες 50 υποθέσεις Ελληνοκυπρίων στις οποίες έχουν 
ταυτοποιηθεί μικρά οστά και άλλες 12 υποθέσεις Τουρ-

κοκυπρίων. Είναι 
καθήκον και υπο-
χρέωσή μας γί αυ-
τούς τους ανθρώ-
πους να πράξου-
με το καλύτερο 
για να μπορέσου-
με να βρούμε όλα 
τα οστά. Ηθική 
υποχρέωση της 
ΔΕΑ και από το δι-
εθνές εθιμοτυπι-

κό δίκαιο είναι να προχωρούμε σε ταυτοποιήσεις από 
τη στιγμή που έχουμε βρει έστω ένα ή δύο οστά. Στην 
συνέχεια, ενημερώνουμε τους συγγενείς για το πού 
εντοπίστηκε ο δικός τους άνθρωπος, ΄ότι ταυτοποιή-
θηκε και επαφίεται σε αυτούς αν επιθυμούν να τον 
κηδεύσουν. Μόνο οι 25 από τις 70 οικογένειες της 
Άσσιας έχουν προχωρήσει σε ταφή. Σίγουρα θα ήθελα 
να παραδίδουμε ολοκληρωμένο σκελετό, είναι μια 
πολύ λογική απαίτηση, το πότε όμως θα ανευρεθούν 
τα υπόλοιπα οστά μετά από την σκόπιμη μετακίνηση, 
είναι άγνωστο. Για μας όμως συνεχίζεται η προσπάθεια 
εντοπισμού και των υπολοίπων οστών. 
-Πόσοι αγνοούμενοι ακόμη δεν έχουν εντοπιστεί ή 
ταυτοποιηθεί; 
-Υπολείπονται 1.080 Ελληνοκύπριοι και 366 Τουρκο-
κύπριοι. 190 υποθέσεις βρίσκονται στο στάδιο των 
ανθρωπολογικών και γενετικών αναλύσεων. Οι υπο-
θέσεις που βρίσκονται σε χώρο φύλαξης και δεν πή-
ραν το δρόμο των ανθρωπολογικών αναλύσεων είναι 
110. Υπάρχουν άλλες 100 υποθέσεις που  δεν μπορούν 
στην παρούσα χρονική στιγμή να μας οδηγήσουν σε 
ταυτοποίηση διότι δεν έχουμε ταύτιση με συγγενείς, 
ανεπαρκές γενετικό υλικό από οστά, απαιτείται νέα 
εκσκαφή. Αναφέρω αυτά τα δεδομένα για να τονίσω 
τη δυσκολία του έργου της ΔΕΑ. Είμαι όμως ικανοποι-
ημένος με τους ρυθμούς των ταυτοποιήσεων. Δεν εί-
μαι ικανοποιημένος με το αποτέλεσμα των ερευνών, 
δηλαδή την επιτυχία των εκσκαφών. Όσον αφορά στην 
περίπτωση της Άσσιας, έχουν εντοπιστεί σε δύο πηγά-
δια 70 πρόσωπα, τα 9 ήταν ολοκληρωμένοι σκελετοί, 
τα 61 αφορούσαν σκόπιμη μετακίνηση, κάποια μάλι-
στα από τα οστά στο σύνολο που έχουμε βρει δεν θα 
μπορέσουν να ταυτοποιηθούν με κάποιο άτομο.
-Εκτός από την  Άσσια υπάρχει και αλλού σκόπιμη 
μετακίνηση; 
-Ναι, και το κατά πόσο υπήρξε μετακίνηση οστών απο-
καλύπτεται μέσω των αρχαιολογικών ευρημάτων κατά 
την εκσκαφή. Τα πάντα είναι καταγεγραμμένα, άρα 
τεκμηριώνεται η μετακίνηση. Σε άλλες περιπτώσεις ο 
εντοπισμός διεσπαρμένων οστών οφείλεται είτε σε 
φυσικά φαινόμενα είτε λόγω διακίνησής τους από 
ζώα. Εμείς ως γραφείο έχουμε καταγράψει αυτές τις 

υποθέσεις διότι πρέπει να βρούμε και άλλες πληρο-
φορίες. Υπάρχει ένα εξαμηνιαίο πλάνο το οποίο προ-
σπαθούμε να προσαρμόσουμε. Για τις υποθέσεις των 
μετακινήσεων  προσπαθούμε να βρούμε μάρτυρες 
που συμμετείχαν ή γνωρίζουν για τη μετακίνηση, προ-
σπαθούμε να εντοπίσουμε νέα στοιχεία. Δεν είναι 
εύκολο ζήτημα, αλλά συνεχίζουμε να είμαστε προση-
λωμένοι στο στόχο.
-Έχει υποδειχθεί στη Λάπηθο, κοντά στο ξενοδο-
χείο Celebrity, μεγάλος ομαδικός τάφος Ελληνοκυ-

πρίων αγνοουμένων;
- Από τις πληροφορίες που είχαμε ευελπιστούσαμε να 
βρούμε αρκετούς Ελληνοκύπριους. Η μέχρι σήμερα 
εικόνα που έχουμε μέσα από την πρόοδο των εκσκα-
φών είναι πολύ απογοητευτική. Φαίνεται να είμαστε 
μπροστά σε ακόμη μία μετακίνηση.
-Πού βρίσκονται οι ταυτοποιήσεις; 
-Από την ημέρα που ξεκίνησε το πρόγραμμα, το 2006 
μέχρι αυτή σήμερα από τον επίσημο κατάλογο με 
1.508 Ελληνοκύπριους και 493 Τουρκοκύπριους, έχου-

με ταυτοποιήσει 430 Ελληνοκύπριους και 134 Τουρκο-
κύπριους. Παρά το γεγονός ότι το 2014 ήταν η πιο 
επιτυχής χρονιά για τη Διερευνητική Επιτροπή για τους 
Αγνοούμενους με την ταυτοποίηση 157 ατόμων, εντού-
τοις μόνο 65 ανευρέθηκαν για δεύτερη συνεχόμενη 
χρονιά. Αυτή είναι η μεγάλη μου ανησυχία. Εδώ να 
σημειώσω ότι έχουν ταυτοποιηθεί από το 2006 μέχρι 
σήμερα και άλλοι 93 που βρίσκονται στην κατηγορία 
των πεσόντων. 
-Κάθε χρόνο μειώνεται αισθητά ο αριθμός της επι-
τυχίας των εκταφών; 
-Από το 2011 ξεκίνησε η πτωτική τάση των επιτυχιών 
στις εκταφές. Τα πρώτα χρόνια υπήρχε περισσότερη 
ροή πληροφοριών, το 2011 χρειαζόταν μια διαφορετι-
κή διαχείριση την οποία εντάξαμε τώρα στο γραφείο. 
Επανεξετάζουμε το αρχειακό υλικό, καταθέσεις, ανα-
ζητούμε συγκεκριμένες πληροφορίες. Ως ελληνοκυ-
πριακή πλευρά γνωρίζουμε χώρους εξαφάνισης, όχι 
χώρους ταφής. Αυτό καταγράφηκε και μέσα από την 
άσκηση που κάναμε, όταν αντιπαραβάλαμε τους χώ-
ρους εξαφάνισης με τους χώρους εντοπισμού των 
ταυτοποιηθέντων αγνοουμένων. Όταν προσπαθώ να 
ταυτοποιήσω μια ομάδα 10 ατόμων και βρίσκω τους 4 
πρέπει να σκεφτώ πού είναι οι άλλοι 6, άρα χρειάζεται 
πιθανόν επανεξέταση των καταθέσεών μας για να 
δούμε αν πήγε κάτι λάθος από μέρους μας. Είναι γι’ 
αυτό το λόγο που χρειαζόμαστε τη συνεργασία της 
Τουρκίας. Δυστυχώς, δεν την έχουμε.

-Ξεκινάτε δηλαδή από την αρχή; 
-Ναι, ξαναμελετούμε τις καταθέσεις και όπου είναι 
απαραίτητο προσεγγίζουμε διάφορα πρόσωπα. Θέ-
σαμε προτεραιότητες γιατί πρέπει να συνδέσουμε 
ιστορίες πάνω σε μια πιο οργανωμένη βάση. Τώρα 
μπορούμε να είμαστε πιο συγκεκριμένοι για τις πλη-
ροφορίες που ζητούμε από τα αρχεία της Τουρκίας.
-Μέχρι τώρα δεν είμαστε; 
-Ήμασταν στο πιο γενικό. Τώρα μπορούμε να πούμε ότι 
σε αυτή την περιοχή εξαφανίστηκαν 4, κινήθηκε η τάδε 
μονάδα του τουρκικού Στρατού, διότι γνωρίζουμε ποιες 
μονάδες ήταν σε συγκεκριμένες περιοχές. Υπάρχουν 
τα πολεμικά ημερολόγια, η Τουρκία ως νατοϊκή δύναμη 
λογικά κατέγραφε τα πάντα, άρα θα πρέπει να υπάρ-
χουν οι πληροφορίες που θέλουμε. Στα πολεμικά ημε-
ρολόγια είναι καταγραμμένοι ποιους συνέλαβαν, τι τους 
έκαναν, έτσι λειτουργούν οι οργανωμένοι στρατοί. 
-Δεν είναι δύσκολο 40 χρόνια μετά; 
-Κάποια γεγονότα δεν είναι εύκολο να χαθούν από τη 
μνήμη. Η αδυναμία είναι ότι χώροι διαφοροποιούνται 
λόγω της οικοδομικής ανάπτυξης, ιδιαίτερα στα κατε-
χόμενα. Τα σημεία αναφοράς τού τότε μπορεί να μην 
υπάρχουν σήμερα. Το ζητούμενο για μας είναι ότι όσα 
χρόνια κι αν χρειαστεί θα πρέπει να συνεχίσουμε αυτή 
την προσπάθεια για να δώσουμε απαντήσεις σε αυ-
τούς τους ανθρώπους που περιμένουν, με τόση ψυχι-
κή αντοχή. Δδικαιούται να τύχουν συγκεκριμένων 
απαντήσεων.
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ΝΕΣΤΟΡΑΣ ΝΕΣΤΟΡΟΣ: Μπορεί να αξιοποιηθεί το έργο της ΔΕΑ και στην ευρύτερη περιοχή

Η υπόθεση αγνοούμενοι μπαίνει σε περιπέτειες

-Πήγατε στην Επιτροπή Προσφύγων του Συμβουλίου της Ευρώπης 
τον Ιούνιο, συζητήθηκε το θέμα στο Στρασβούργο. 
-Χρειαζόμαστε τη βοήθεια όλων των εμπλεκόμενων.  Εντείνουμε τη 
συνεργασία με την Ελλάδα για τους Ελλαδίτες αγνοουμένους. Εμείς εδώ, 
ως ΔΕΑ, γράφουμε ιστορία την οποία αν επιτελέσουμε σωστά, θα μπορεί 
να βοηθήσει και τη γύρω περιοχή που έχει πάρα πολλές συρράξεις και 
προβλήματα. Έχουμε αδυναμίες, όμως η εμπειρία που κτίζεται είναι πάρα 
πολύ μεγάλη. Αυτές τις αδυναμίες θέλουμε να ξεπεράσουμε.
-Η αδυναμία είναι η έλλειψη συνεργασίας της Τουρκίας;
-Είναι η πιο μεγάλη.  Υπάρχουν και άλλοι εμπλεκόμενοι όπου η συνερ-
γασία τους θα ήταν υποβοηθητική, αν αυτή ήταν πιο ουσιαστική, όπως 
του Ηνωμένου Βασιλείου, των αποσπασμάτων άλλων χωρών που ήταν 
στην Κύπρο την περίοδο εκείνη.
-Κάνατε προσπάθειες, τους πιέσατε; 
-Φυσικά. Θα προσπαθήσουμε να τους πιέσουμε ακόμη περισσότερο. 
Εμείς ως Διερευνητική Επιτροπή πρέπει να αναδείξουμε τη μεγάλη αξία 
της πληροφορίας επί του πρακτέου, την αξία της ζωής, εξού η προσπά-
θειά μας με την Ευρωπαϊκή Ένωση για να εκδοθεί ένα φωτογραφικό 
βιβλίο με διάφορες ιστορίες που θα στείλει κάποιο μήνυμα. Το βιβλίο 
αυτό θα το εκδώσει η ΔΕΑ και θα χρηματοδοτηθεί από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. Συζητούμε με κάποιους συγγραφείς αυτή τη στιγμή για να πά-

ρουμε την τελική απόφαση. Η έκδοση θα παρουσιαστεί στο εξωτερικό 
μαζί με την έκθεση φωτογραφίας που θα δείχνει το έργο της ΔΕΑ. Στο 
βιβλίο θέλουμε να καταγράψουμε τη μεγάλη αξία της ζωής, να δώσουμε 
απαντήσεις στο ερώτημα που μας κάνουν πολλές φορές γιατί σκάβουμε 
3 ή 6 μήνες για να βρούμε μόνο έναν αγνοούμενο. Διότι είναι πολύ με-
γάλη η αξία της ζωής από την οποιανδήποτε δαπάνη. Εκεί που μπορούμε 
συνεχίζουμε απτόητοι.  
-Πότε θα εκδοθεί το βιβλίο; 
-Τέλος του 2015 - αρχές του 2016. Θα είναι ένα κοινωνικό βιβλίο. Ο 
κάθε λογικός άνθρωπος πρέπει να σκέφτεται πριν αφαιρέσει τη ζωή 
του άλλου ότι πίσω του υπάρχει μια οικογένεια που θα ήθελε να ήταν 
μαζί τους. Αυτή είναι μια γενική αρχή που πρέπει να έχουμε κατά νου 
για να μπορέσουμε να δημιουργήσουμε μια νέα προσέγγιση. Στην 
οποιανδήποτε ενέργεια πρέπει να υπάρχει και αυτός ο παράγοντας. 
Όλοι εκείνοι που συμμετείχαν στις συρράξεις εδώ στην Κύπρο, Ελ-
ληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Τούρκοι στρατιώτες, αν είναι ορθοί, αν 
έχουν ηθική ευαισθησία, πρέπει να μας δώσουν πληροφορίες για το 
τι έγινε τότε. Ακόμα και κάποιοι που πιθανόν να έλαβαν μέρος διότι 
έπαιρναν εντολές, θα ήταν σωστό να μιλήσουν, για να τελειώσει το 
δράμα αυτό των αγνοουμένων. Ας δείξουν, έστω και τώρα, την αν-
θρώπινη πτυχή τους. 

«Για τις υποθέσεις των 
μετακινήσεων  προσπα-
θούμε να βρούμε μάρτυ-
ρες που συμμετείχαν ή 
γνωρίζουν για τη μετα-
κίνηση, προσπαθούμε 
να εντοπίσουμε νέα 
στοιχεία»

Με την Αντιγόνη Σολομωνίδου Δρουσιώτου
antigoni.drousiotou@phileleftheros.com

Εντείνουμε τις προσπάθειες για 
να μη γίνει αυτό που θέλει η Τουρκία

-Λέγεται ότι κάποιοι θέ-
λουν να κλείσουν όπως-

όπως μια από τις 
τραγικότερες 
ιστορίες της 
εισβολής. 
-Όσο αφορά 
στην ελληνο-
κυπριακή 
πλευρά, δεν 

το πιστεύω. 
Θα μιλήσω για 

την Τουρκοκύ-
πρια συνάδελφο 

μου Γκιουλντέν Πλουμέρ 
Κιουτσιούκ και θέλω να τη 
διαχωρίσω από την Τουρ-
κία, διότι δεν έχω εισπράξει 
αυτή τη σκέψη όσο καιρό 
συνεργαζόμαστε. Είδαμε 
την Τουρκία, αρχές Δεκεμ-
βρίου, να δηλώνει στο Συμ-
βούλιο της Ευρώπης στο 
Στρασβούργο ότι πολυσυ-
ζητήθηκε το θέμα των 
αγνοουμένων και δεν χρει-
άζεται να κάνουμε περαιτέ-
ρω ενέργειες. Η Τουρκοκύ-
πρια συνάδελφός μου προ-
σπαθεί με τα μέσα που 
διαθέτει.
-Στην κοινή επίσκεψη του 
Προέδρου Αναστασιάδη 
και του Ντερβίς Έρογλου, 
το καλοκαίρι, στο Ανθρω-
πολογικό Εργαστήριτης 
ΔΕΑ, τι λέχθηκε; 
-Τους αναφέραμε τα προ-
βλήματά μας ως έχουν και 
αυτό δείχνει τη διάθεσή 
μας να εργαστούμε. Θέσα-
με το πρόβλημα της πρό-
σβασης στις στρατιωτικές 
ζώνες. Ο Έρογλου μας είπε 
ότι γίνεται προσπάθεια. Ο 
Πρόεδρος Αναστασιάδης 
τόνισε ότι δεν προχωρούμε 
ικανοποιητικά. Αναφέραμε 
την ανάγκη πληροφόρησης 
από τα αρχεία του τουρκι-

κού Στρατού. Να απαντη-
θούν οι συγκεκριμένες ερω-
τήσεις μας. Θέλουμε η Διε-
ρευνητική Επιτροπή να δώ-
σει απαντήσεις σε αυτές τις 
οικογένειες που περιμένουν 
εδώ και 40-50 χρόνια, να 
λύσουμε αυτή την άσκηση, 
να μειώσουμε το κόστος της 
δαπάνης ούτως ώστε οι εκ-
σκαφές που κάνουμε να εί-
ναι πιο στοχευμένες άρα 
λοιπόν και πιο πετυχημένες. 
Μέχρι η Τουρκία να αποφα-
σίσει να συνεργαστεί δεν 
μπορεί το πρόγραμμα να μη 
λειτουργεί, να είναι σε 
στασιμότητα.
-Το πρόγραμμα μπορεί να 
μπει σε περιπέτειες αν συ-
νεχιστεί αυτή η αντιμετώ-
πιση από την Τουρκία; 
-Ναι, μιλήσαμε με τους ηγέ-
τες και για τις μετακινήσεις 
των οστών, για σημασία της 
αύξησης των κονδυλίων 
των δωρητών για να μπορεί 
να επιταχύνει τους ρυθμούς 
της η ΔΕΑ που έχει ένα τρι-
ετές πλάνο το οποίο αναφέ-
ρεται για 30% αύξηση της 
παραγωγικότητας. Για να 
υπάρξει επιτυχία πρέπει 
όλοι οι πυλώνες, οι συντε-
λεστές, να είναι πάνω σε 
μια κοινή γραμμή, ένα κοι-
νό άξονα. Αναζητούμε να 
τα συνδέσουμε για να έχου-
με αποτέλεσμα. Έχουμε το 
δικό μας αρχείο, τα διάφο-
ρα αρχεία από άλλες υπη-
ρεσίες αλλά το πιο σημαντι-
κό αρχείο που θα μας βοη-
θήσει είναι της Τουρκίας. Το 
θέμα δεν είναι πολιτικό εί-
ναι ανθρωπιστικό, η Τουρ-
κία σίγουρα, αν επιθυμεί, 
μπορεί να βοηθήσει στο να 
δώσουμε απαντήσεις στις 
οικογένειες των συγγενών.

Να  εντείνουμε 
τις προσπάθειές μας, αλλιώς 

θα κλείσει το θέμα

ΕΥΡΥΤΕΡΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ 

-Από την ημέρα που αναλάβατε πριν οκτώ μήνες, βλέπετε διαφοροποίηση στον τρόπο που σας αντι-
μετωπίζουν στα διεθνή φόρα; 
-Με αυτούς που έχω ευρύτερα επαφή ναι, γιατί η ανάδειξη της ανάγκης είναι συγκεκριμένη από το γρα-
φείο μου, δεν είναι επί της θεωρίας. Για παράδειγμα, τους εξηγώ γιατί χρειάζομαι πληροφορία για την 
υπόθεση στη Λάπηθο, διότι ενώ έψαχνα 15 πρόσωπα στην εκταφή εντόπισα μόνο τους 3. Πού είναι οι άλ-
λοι 12; Τι λάθος έκανα ή ποιος θα με βοηθήσει να διορθώσω το λάθος μου; Δε μπορώ μόνο με τη δική 
μου προσπάθεια να διορθώσω το λάθος ή παράληψη, λόγω της μη σωστής πληροφόρησης. Χρειάζεται 
ευρύτερη συνεργασία και σύμπνοια. 
-Πού βρισκόμαστε σήμερα; 
Έχουμε ιεραρχήσει τις υποθέσεις, σε κάποιες δώσαμε προτεραιότητα βάση των πληροφοριών, επανεξε-
τάζουμε υποθέσεις από την αρχή, μετακαλούνται αρχαιολόγοι στο γραφείο για να μας βοηθήσουν στο 
ερευνητικό έργο, προσπαθούμε να προσλάβουμε και άλλο κόσμο για να μας βοηθήσει στην έρευνα, να 
εντοπίσουμε μάρτυρες, προσπαθούμε να καλέσουμε τον κόσμο να μας δώσει πληροφορίες που πιθανό 
να γνωρίζει. Κτίζουμε σήμερα για να έχει συνέχεια το αύριο.

Αναζητούμε πληροφορίες από στρατιώτες

Μέχρι 
η Τουρκία
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γαστεί δεν μπορεί 

το πρόγραμμα να μη λει-
τουργεί, να είναι σε 

στασιμότητα

λουν να κλ
όπως
τρα
ισ
ε

τ
Θ

την
πρια
Γ λ

ίσειι να συνερ- να αποοφφαασσίσ
εν μμπορεί γασσττεείί δδεε
μα ννα μη λει-το πρόγρρααμμμμ
να εείναι σε τουργείί, ν
μόττηταστασιμ

ΦΩΤΟ: ΓΙΑΝΝΗΣ ΝΗΣΙΩΤΗΣ

Σε 214 χώρους έχουμε 
κάνει εκσκαφές, οι 34
από αυτούς είναι 
στρατιωτικές ζώνες

-Για μήνες καλείτε τον κόσμο να  σας δώσει 
πληροφορίες, έκανε έκκληση και ο Πρόε-
δρος Αναστασιάδης. Είχατε αποτέλεσμα; 
-Ναι, κάποιο αποτέλεσμα, αλλά πρέπει να εντα-
θεί διότι αν δεν έλθουν πληροφορίες το πρό-
γραμμα το 2017 θα έχει πρόβλημα στον εντοπι-
σμό οστών, διότι κάθε χρόνο έχουμε γύρω στις 
140-150 ταυτοποιήσεις, έτσι το 2017 θα ολοκλη-
ρωθεί αυτή η εργασία με τα ήδη υπάρχοντα. 
Πρέπει να εντείνουμε τις προσπάθειές μας να 
βρούμε πληροφορίες, αλλιώς θα κλείσει το θέ-
μα όπως επιδιώκει η Τουρκία. Αναζητούμε τους 
τρόπους για να το πετύχουμε επί του πρακτέου 
και όχι απλά της θεωρίας για να βρούμε απαντή-
σεις. Η ελπίδα για μένα πεθαίνει πάντα τελευ-
ταία. Ως ΔΕΑ είμαστε σε μια πιο σωστή πορεία. 
Το ότι η Τουρκοκύπρια συνάδελφός μου με το 
φετινό προϋπολογισμό θα προσλάβει δυο νέους 
ερευνητές, αυτό λέει κάτι, έχει διάθεση. Η ίδια 
πρότεινε προς τα άλλα μέλη να εργοδοτηθούν 
δυο Τουρκοκύπριοι ερευνητές.  Οι λειτουργοί 
στο γραφείο, στο πεδίο, στο εργαστήριο, καθη-
μερινά είναι μάχιμοι. Γι’ αυτό λέω ότι υπάρχει 
ελπίδα.
-Πώς καλύπτεται ο προϋπολογισμός σας; 
-Μέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, και προσπα-
θούμε να βρούμε εισφορές καιαπό άλλες χώ-
ρες. Για το 2015 έχουμε καλύψει σε ικανοποιη-
τικό βαθμό τις ανάγκες μας.  Όμως για να μπο-

ρέσουμε να αυξήσουμε τα συνεργεία μας ούτως 
ώστε να αυξηθούν χώροι που να μην έχουμε 
προχωρήσει σε εκσκαφές, χρειάζονται και άλλα 
χρήματα. 
-Πόσοι είναι αυτοί; 
-Μιλούμε για 214 χώρους που δεν έχουμε κάνει 
εκσκαφές, οι 34 από αυτούς είναι στρατιωτικές 
ζώνες. Θα μπορούσαν για παράδειγμα τα συνερ-
γεία στα κατεχόμενα από 7 να ήταν 9 και στις 
ελεύθερες περιοχές από 2 σε 3 για να σμικρυν-
θεί ο χρόνος. Αν η έρευνα είναι πετυχημένη τότε 
τα λεφτά που δίνονται για τις εκταφές θα επεν-
δύονταν καλύτερα, έτσι θα εξοικονομούμε 
χρήματα.
-Λάβατε πρόσφατα μέρος σε ένα συνέδριο 
που έγινε στο Μαρόκο για κοινωνική δικαιο-
σύνη, κάνοντας ένα παραλληλισμό της εμπει-
ρίας στο Μαρόκο και στην Κύπρο... 
-Το Μαρόκο είναι πολύ διαφορετική περίπτωση 
από την Κύπρο. Το σημαντικό που ανέδειξε το 
σεμινάριο είναι ότι η Κύπρος με το δικοινοτικό 
πρόγραμμα της ΔΕΑ, με την τεχνογνωσία που 
έχει, μπορεί να διαδραματίσει ένα ουσιαστικό 
ρόλο στην περιοχή. Όπως είναι δομημένο το 
πρόγραμμα μπορεί να βοηθήσει τις χώρες της 
περιοχής για τους αγνοουμένους τους. Υπάρχει 
ένα μοντέλο εδώ στην Κύπρο που λειτουργεί, 
μπορεί να γίνουν αναπροσαρμογές πάνω του και 
να αξιοποιηθεί διεθνώς.

-Με τι στόχους μπήκε το 2015; 
-Οι στόχοι μας είναι ξεκάθαροι, πώς να εντοπίζουμε χώ-
ρους ταφής μέσα από πιο συγκεκριμένες πληροφορίες τό-
σο για Ελληνοκύπριους όσο και για Τουρκοκύπριους. Πρέ-
πει να είμαστε ξεκάθαροι ποιες είναι οι προτεραιότητές μας 
και αιτιολογημένοι. Όταν οι υποθέσεις συνδέονται μεταξύ 
τους θα πρέπει να τρέχουν παράλληλα, όχι να αντιλαμβανό-
μαστε μετά ότι η άλφα υπόθεση θα έπρεπε να τρέξει ταυτό-
χρονα με την υπόθεση βήτα. Η συνεργασία μας στη Διερευ-
νητική Επιτροπή Αγνοουμένων να γίνει ακόμα πιο παραγω-
γική και στοχευμένη. Γενικά να κάνουμε βήματα προς τα 
μπροστά, όχι όμως θεωρητικά, να είναι μετρήσιμα στο τέ-
λος του 2015.
-Το 2014 σε τι αναλώθηκε; 
-Δεν μπορώ να πω ότι αναλώθηκε αλλά χρειάστηκαν πάρα 
πολλές εργατοώρες από τους λειτουργούς, τους οποίους 
πρέπει να ευχαριστήσω για τη μεγάλη τους προσπάθεια και 
συνεισφορά ώστε να έχουμε μια πιο ξεκάθαρη προσέγγιση 
και κοινούς στόχους. 
-Μέχρι τώρα υπήρχε μια πιο προσωπική διαφορετική 
ατζέντα; 
-Όχι, αλλά ο καθένας στη θέση που είμαι εγώ τώρα σκέφτε-
ται διαφορετικά, με άλλο τρόπο διαχείρισης. Εγώ θέλω 
στην προσπάθειά μας να υπάρχουν και οι ιδέες και εισηγή-
σεις των λειτουργών, διότι μιλούμε για νέους επιστήμονες 
με 2 και 3 μάστερ, διδακτορικά. Το ελάχιστο που μπορώ να 
κάνω γι’ αυτούς τους ανθρώπους είναι να τους δώσω χρόνο 
και να ακούσω τις σκέψεις τους γι’ αυτά που ζουν καθημερι-

νά. Αν θέλω να πάρω τις σωστές προσλαμβάνουσες πρέπει 
να τους ρωτήσω, να τους λάβω υπόψη. Τους έδωσα φωνή 
και κίνητρο. Σήμερα μελετούν τις υποθέσεις στο γραφείο, 
δεν πάνε στα τυφλά στις εκταφές όπως παλιά που δεν γνώ-
ριζαν πολλά πράγματα. Τώρα ετοιμάζουμε τους φακέλους 
για τις εκταφές. Ξέρουμε πόσους Τουρκοκύπριους ψάχνου-
με συγκεκριμένα και πού, ενώ μέχρι τώρα δεν ήταν τόσο 
συγκεκριμένη η προσπάθειά μας. Σήμερα θέλω να ξέρω 
αναλυτικά τις κάθε λεπτομέρειες διότι η γνώση της λεπτο-
μέρειας είναι η ουσία. Όταν πήγα στην Ελλάδα τον Οκτώβρη 
για να κάνω εξειδικευμένη ενημέρωση των συγγενών των 
Ελλαδιτών, με βοήθησαν 4 αρχαιολόγοι, οι οποίοι δούλευ-
αν 2 μήνες πάνω σε αυτό το θέμα και τους αξίζει ένα δημό-
σιο ευχαριστώ.  Ευχαριστώ όλους τους συνεργάτες μου σε 
όλες της συνεργαζόμενες υπηρεσίες του Κράτους.
-Τι μήνυμα στέλνετε στις οικογένειες των αγνοουμένων 
για το 2015; 
-Η δουλειά που ξεκινήσαμε το 2014 θα συνεχιστεί πιο έντο-
να και πιο συγκεκριμένα το 2015, για να μπορέσουμε να 
απαντήσουμε στο τι έγιναν οι δικοί τους άνθρωποι. Είμαι αι-
σιόδοξος.
-Για ένα ποσοστό μπορεί να μην εξακριβωθεί η τύχη των 
αγνοουμένων...
-Δεν δικαιούμαι να κλείσω το παράθυρο της αχτίδας φωτός 
για κανέναν, όμως από την άλλη, για να είμαι ηθικά σωστός, 
πρέπει να παραδεχτώ ότι υπάρχουν δυσκολίες, υπάρχουν 
χώροι με οικοδομική ανάπτυξη, έγιναν μετακινήσεις οστών, 
υπάρχουν πρακτικές δυσκολίες. Θα επιμένουμε όμως. 

Δεν δικαιούμαι να κλείσω το παράθυρο
της αχτίδας φωτός για κανέναν
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